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The ΛCDM standard model of cosmology involves two dark components of the
Universe: dark energy and dark matter. Whereas dark energy is usually associated
with the (positive) cosmological constant Λ related to a de Sitter geometry,
we propose to explain dark matter as a pure QCD effect, namely, a gluonic
Bose–Einstein condensate with the status of a cosmic gluonic background. This
effect is due to the trace anomaly viewed as an effective negative cosmological
constant determining an anti-de Sitter geometry and accompanying baryonic matter
at the hadronization transition from the quark–gluon plasma phase to the colorless
hadronic phase. Our approach also allows one to assume a dark/visible ratio equal
to 11/2.

Стандартная модель космологии ΛCDM включает в себя два темных компо-
нента Вселенной: темную энергию и темную материю. В то время как темная
энергия обычно соотнесена с (положительной) космологической постоянной Λ,
связанной с геометрией де Ситтера, предлагается объяснение темной материи как
чистого эффекта КХД, а именно глюонного бозе-эйнштейновского конденсата
со статусом космического глюонного фона. Этот эффект обусловлен следовой
аномалией, рассматриваемой как эффективная отрицательная космологическая
константа, определяющая геометрию анти-де-Ситтера и сопутствующую барион-
ную материю при адронизационном переходе из фазы кварк-глюонной плазмы
в бесцветную адронную фазу. Данный подход также позволяет принять соотно-
шение темный/видимый равным 11/2.
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